



## ALISHER NAVOIY NOMIDAGI TOSHKENT DAVLAT O‘ZBEK TILI VA ADABIYOTI UNIVERSITETI

### AXBOROT XATI

#### *Hurmatli hamkasblar!*

O‘zbekiston Respublikasi Prezidentining 2023-yil 25 – yanvardagi “Buyuk shoir va olim, mashhur davlat arbobi Zahiriddin Muhammad Bobur tavalludining 540 yilligini keng nishonlash to‘g‘risida”gi qarorda korsatilgan vazifalar ijrosini ta‘minlashda Oliy ta‘lim, fan va innovatsiyalar vazirligi tomonidan Alisher Navoiy nomidagi Toshkent davlat o‘zbek tili va adabiyoti universitetida **2023-yil 25-26-sentabr kunlari** “Zahiriddin Muhammad Bobur merosining Sharq davlatchiligi va madaniyati rivojida tutgan o‘rni” mavzusidagi xalqaro ilmiy-nazariy anjuman o‘tkazilishini ma‘lum qiladi. Anjumanga quyidagi yo‘nalishlar bo‘yicha maqola va ilmiy axborot (tezis)lar qabul qilinadi:

- Zahiriddin Muhammad Bobur hayoti va faoliyati, davlatchilik siyosati;
- Boburiylar imperiyasida fan va san‘at taraqqiyoti;
- Zahiriddin Muhammad Bobur asarlarining adabiy-estetik, antropologik va lingvokulturologik xususiyatlari;
- Zahiriddin Muhammad Bobur she‘riyatining o‘rta asrlar va zamonaviy adabiy jarayoni takomildagi o‘rni;
- “Boburnoma”ning adabiy-lingvistik va tarixiy-sotsiologik talqinlari;
- Zahiriddin Muhammad Bobur adabiy-ilmiy merosining filologik aspekti;
- Bobur va boburiylar siyosining zamonaviy adabiyotidagi badiiy talqini, adabiy ta‘sir va izdoshlik masalalari.

**Maqola va tezislar o‘zbek, rus, ingliz va turk tillarida qabul qilinadi.**

**Anjumanda ishtirok etish shakli:**

- kunduzgi (ma‘ruza qilinadi va maqola nashr etiladi);
- sirtqi (maqola nashr etiladi).

### **Anjumanda ishtirok etish uchun quyidagilarga e'tibor qaratilishi lozim:**

**Mutaxassislardan 2023-yilning 20-avgustiga qadar** tashkiliy qo'mitaning elektron manziliga ([bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)) maqola yoki ilmiy axborot matni va talabnomani yuborishlari so'raladi. Talabnomada ishtirokchining anjumanga taqdim etayotgan ma'ruzasi nomi, ma'ruza matni va ishtirok etish shakli aniq ko'rsatilishi lozim. Tashkiliy qo'mita materiallarni texnik tahrir qilish, shuningdek, maqola qabul qilinmaganda va qaytarilmaganda, izoh bermaslik huquqiga ega.

Tanlab olingan maqola yoki ilmiy axborotlar xalqaro ilmiy-nazariy anjuman materiallari to'plami sifatida nashr etiladi. Konferensiya yakunida ishtirokchilarga konferensiya materiallari to'plami va sertifikat taqdim etiladi.

### **Talabnoma va anjuman materiallarini rasmiylashtirish tartibi:**

Familiya	
Ism	
Otasining ismi	
Davlat, shahar	
Ilmiy daraja	
Ilmiy unvon	
Ish joyi	
Lavozimi	
Ishtirok etish shakli (kunduzgi, sirtqi)	
Maqola nomi	
e-mail:	
Aloqa uchun telefon raqami	

### **Maqolani tayyorlashga qo'yiladigan talablar:**

– maqola hajmi – 8 betdan, ilmiy axborot hajmi – 3 betdan kam bo'lmasligi lozim.

– maqola matni *Times New Roman* shrifti, 14 hajm, satr oralig'i 1 interval, hoshiyalar chapdan 3 sm, o'ngdan 1,5 sm, yuqori va pastdan 2 sm bo'lishi kerak. Maqolalar *The Chicago Manual of Style, 16<sup>th</sup> Edition* formatida shakllantiriladi;

– maqolaning sarlavhasi 12 so'zdan ortmasligi va o'zbek hamda ingliz tillariga qilingan holda katta harflar bilan berilishi lozim;

– maqola annotatsiyasi maqola matnidan oldin o'zbek va ingliz tillarida keltiriladi;

– annotatsiyadan so'ng kamida 5-7 ta kalit so'z berilishi zarur.

**Muallif haqida ma'lumotlar:** Maqola nomidan 1 interval pastdan muallifning Familiyasi, Ismi va Sharifi, ularning cheti – o'ng tomonida (\*) havolasi ostida muallifning ilmiy darajasi, unvoni, tashkilot nomi va elektron manzili ko'rsatilishi lozim.

**Havola va foydalanilgan adabiyotlarning berilish tartibi:** Manba havolasi to'rtburchak qavs ichida, manba muallifi familiyasi, nashr yili va sahifasi ko'rsatilgan tartibda beriladi.

**Namuna:** [Madraimov 2012, 56].

– foydalanilgan adabiyotlar ro'yxati matn so'ngida alifbo tartibida beriladi.

## **ESLATMA**

**Zahiriddin Muhammad Bobur buyuk temuriy sultonlar avlodidan bo'lgan sarkarda va turkiy tilda ijod qilgan adibdir. Shu kungacha u tuzgan Boburiylar imperiyasini yanglish nomlar bilan atash va tadqiqot ishlarida ham shunday xato ma'lumotlar berish holatlari kuzatiladi. Ushbu konferensiya Bobur shaxsi va ijodi haqidagi ana shu xatoliklarni tuzatish va tarixiy haqiqatni tiklash maqsadini ham ko'zlagan. Shu bois konferensiyaga taqdim etiladigan materiallarda Bobur shaxsi va u tuzgan davlatni tarixiy haqiqatga mos shaklda Boburiylar imperiyasi shaklida ko'rsatishni so'raymiz.**

## **NAMUNA**

**“Boburnoma”da muallif biografiyasi va epik tasvir uyg'unligi**

Normatov Alisher Haydarovich \*

### ***Annotatsiya***

*Annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya, annotatsiya.*

***Kalit so'zlar:*** (5-7 ta so'z)

### ***Annotation***

*Annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation.*

***Key words:*** *Key words, key words, key words, key words, key words, key words.*

---

\* Dotsent, Alisher Navoiy nomidagi Toshkent davlat o'zbek tili va adabiyoti universiteti, normatov\_a@gmail.com

Asosiy matn. **(8-10 bet)** Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn.  
Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn.  
Asosiy matn [Bobur 2018, 37]. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn. Asosiy matn.  
Asosiy matn [Arat 1987, 58].

### **Adabiyotlar**

Arat, Reşit Rahmeti. 1987. *Vekâyi: Bâbür'ün Hâtirâti*. Ankara: Türk Tarih Kurumu Yayınları.

Bilkan, Ali Fuat. 2002. “Divân ve Bâbürnâme Işığında Bâbür'ün Hindistan Hayatı”.  
*Bilig* 1: 97-116.

Zahiriddin Muhammad Bobur. 2018. *Boburnoma*. V.Rahmonov va K.Mullaxo‘jayeva tabdili. Toshkent: “O‘qituvchi” nashriyot-matbaa ijodiy uyi.

*Заҳириддин Муҳаммад Бобур энциклопедияси*. 2017. Тошкент: “Шарқ” НМАК.  
Қудратуллаев, Ҳасан. 2018. *Бобурнинг адабий-эстетик олами*. Тошкент: Ма’naviyat.

**Manzil:** 100100, O‘zbekiston Respublikasi, Toshkent shahri, Yakkasaroy tumani, Yusuf Xos Hojib ko‘chasi 103.

**Ma’lumot uchun tel:** +998946979704

**E-mail:** [bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)



## ТАШКЕНТСКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ УНИВЕРСИТЕТ УЗБЕКСКОГО ЯЗЫКА И ЛИТЕРАТУРЫ ИМЕНИ АЛИШЕРА НАВОИ

### ИНФОРМАЦИОННОЕ ПИСЬМО

*Уважаемые коллеги!*

В целях обеспечения реализации задач, указанных в постановлении Президента Республики Узбекистан от 25 января 2023 года «О широком праздновании 540-летия со дня рождения великого поэта и ученого, известного государственного деятеля Захириддина Мухаммада Бабура», Министерство высшего образования, науки и инноваций сообщает о проведении международной научно-практической конференции «Роль наследия Захириддина Мухаммада Бабура в развитии восточной государственности и культуры», которая состоится 25-26 сентября 2023 года в Ташкентском государственном университете узбекского языка и литературы имени Алишера Навои.

Для участия в конференции принимаются статьи и научные доклады (тезисы) по следующим направлениям:

- Жизнь, деятельность и государственная политика Захириддина Мухаммада Бабура;
- Развитие науки и искусства в империи Бабуридов;
- Литературно-эстетические, антропологические и лингвокультурологические особенности произведений Захириддина Мухаммада Бабура;
- Роль поэзии Захириддина Мухаммада Бабура в развитии средневекового и современного литературного процесса;
- Литературно-лингвистические и историко-социологические интерпретации «Бабурнаме»;
- Филологический аспект литературно-научного наследия Захириддина Мухаммада Бабура;
- Художественная интерпретация образа Бабура и Бабуридов в современной литературе, вопросы литературного влияния и преемственности.

Статьи и тезисы принимаются на *узбекском, русском, английском и турецком языках.*

**Форма участия в конференции:**

- очное (выступление с докладом, публикация статьи)
- заочное (публикация статьи без доклада)

**Для участия в конференции необходимо обратить внимание на следующее:**

Оргкомитет просит всех специалистов отправлять свои статьи и информационные доклады (тезисы) **до 20 августа 2023 года** на электронный адрес ([bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)). Заявка на участие в конференции должна быть отправлена с указанием точного названия доклада, текстом доклада и желаемой формой участия.

Оргкомитет оставляет за собой право отклонения материалов, не соответствующих цели конференции, а также не комментировать вносимые технические изменения в материалы.

Отобранная статья или научный доклад (тезис) будут опубликованы в виде сборника материалов международной научно-теоретической конференции.

По завершении конференции участникам выдается электронный сборник материалов конференции и сертификат.

**Образец оформления заявки и материалов конференции:**

**Порядок заполнения заявки**

Фамилия	
Имя	
Отчество	
Страна, город	
Ученая степень	
Ученое звание	
Место работы	
Должность	
Форма участия (очное, заочное)	
Название статьи	
E-mail:	
Контактный номер	

**Требования к оформлению статей и материалов:**

Объем статьи должен быть не менее 8 страниц, объем научного доклада не менее 3 страниц.

– текст статьи должен быть оформлен в формате Doc, на латинице, межстрочный интервал -1,5, слева - 30 мм, справа - 15 мм, верхние и нижние поля - по 20 мм, шрифт Times New Roman размером 14 кегль;

– название статьи не должно превышать 12 слов, а также название статьи должно быть представлено на языке оригинала и с переводом на английский язык;

– аннотация статьи должна быть представлена на узбекском и английском языках и размещена перед текстом статьи;

– после аннотации должны быть даны ключевые слова (5-7 слов);

**Информация об авторе:** фамилия, инициалы автора указываются жирным шрифтом через 1 интервал от названия статьи. На следующих строках курсивом указывается - ученая степень, ученое звание, название организации и адрес электронной почты автора.

**Порядок оформления использованной литературы и ссылок:** список использованных источников даётся в квадратной скобке с указанием фамилии, годом публикации и страниц.

**Образец:** [Madraimov 2012, 56].

- список использованной литературы приводится в алфавитном порядке в конце текста.

### **ПРИМЕЧАНИЕ**

**Захириддин Мухаммад Бабур был полководцем из рода великих правителей-тимуридов и писателем, творившим на тюркском языке. До сих пор наблюдаются случаи ошибочно неправильного названия созданной им империи Бабуридов и использования их в исследовательских работах. Данная конференция направлена на то, чтобы исправить ошибки в отношении личности и творчества Бабура и восстановить историческую правду. Следовательно, просим в материалах, представленных на конференции, давать как об империи Бабуридов, соответственно исторической действительности.**

### **ОБРАЗЕЦ**

#### **Биография автора и сочетание эпического образа в «Бабурнаме»**

Normatov Alisher Haydarovich\*

#### ***Аннотация***

*Аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация, аннотация.*

***Ключевые слова:*** (5-7 слов)

---

\* Доцент. Ташкентский государственный университет узбекского языка и литературы имени Алишера Навои.  
normatov\_a@gmail.com



### **Annotation**

*Annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation, annotation.*

**Key words:** *Key words, key words, key words, key words, key words, key words, key words, key words.*

Основной текст. (8-10 страниц) Основной текст. Основной текст [Bobur 2018, 37]. Основной текст. Основной текст. Основной текст. Основной текст [Arat 1987, 58].

### **Список использованных источников:**

Arat, Reşit Rahmeti. 1987. *Vekayi: Babür'ün Hatıratı*. Ankara: Türk Tarih Kurumu Yayınları.

Bilkan, Ali Fuat. 2002. "Divan va Babürname Işığında Babür'ün Hindistan Hayatı". *Bilig* 1: 97-116.

Zahiriddin Muhammad Bobur. 2018. *Boburnoma*. V.Rahmonov va K.Mullaxo'jayeva tabdili. Toshkent Toshkent: "O'qituvchi" nashriyot-matbaa ijodiy uyi.

*Заҳириддин Муҳаммад Бобур энциклопедияси*. 2017. Тошкент: "Шарқ" НМАК.

Қудратуллаев, Ҳасан. 2018. *Бобурнинг адабий-эстетик олами*. Тошкент: Ма'naviyat.

**Адрес:** 100100, Республика Узбекистан, город Ташкент, Яккасарайский район, улица Юсуфа Хос Хожиба 103.

**Контактный номер:** +998946979704

**E-mail:** [bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)





## ALISHER NAVO'I TASHKENT STATE UNIVERSITY OF UZBEK LANGUAGE AND LITERATURE

### CALL FOR PAPERS

Dear colleagues!

The Ministry of Higher Education, Science, and Innovations of the Republic of Uzbekistan, along with Alisher Navoiy Tashkent State University of Uzbek Language and Literature, play crucial roles in ensuring the successful implementation of the tasks specified in the decision made by the President of the Republic of Uzbekistan on January 25, 2023. This decision is aimed at commemorating the 540th anniversary of the birth of the renowned poet, scientist, and statesman, Zahiriddin Muhammad Babur.

In honor of this significant occasion, an international scientific-theoretical conference titled "**The Impact of Zahiriddin Muhammad Babur's Legacy on the Advancement of Eastern Statehood and Culture**" has been organized. The conference is scheduled to take place on September 25-26, 2023, at the Alisher Navoiy Tashkent State University of Uzbek Language and Literature. The areas of focus cover various aspects of his life, works, and their impact on literature, culture, and statehood policies. Scholars and researchers attending the conference will have the opportunity to delve into Babur's contributions from different angles.

Participants may explore Babur's life and statehood policies, shedding light on his achievements and leadership. Additionally, the conference aims to examine the influence of Babur's literary legacy on global aesthetic thought, emphasizing the significance of his works in advancing aesthetic concepts worldwide.

Articles and theses are accepted in the following topic areas:

- The life, activities, and statehood policies of Zahiriddin Muhammad Babur.
- The impact of Zahiriddin Muhammad Babur's literary legacy on the advancement of global aesthetic thought.
- The literary, aesthetic, anthropological, and linguacultural characteristics of Zahiriddin Muhammad Babur's works.

- The role of Zahiriddin Muhammad Babur's poetry in the development of medieval and modern literature.

- The literary, linguistic, historical and sociological interpretations of "Baburnama."

- The philological aspect of Zahiriddin Muhammad Babur's literary and scientific heritage.

- The portrayal of Babur and Babur studies scholars in modern literature, issues related to literary influence and followership.

**Articles and theses are accepted in the *Uzbek, Russian, English and Turkish* languages.**

**To participate in the conference on Babur studies, scholars have the following options for forms of participation:**

**Daytime Participation:** Scholars can choose to give a lecture during the conference. This involves presenting their research findings and insights to the audience. Along with the lecture, scholars are also expected to submit an article or scientific paper related to their presentation. The article will be published as part of the conference proceedings or in a related academic publication.

**External Participation:** Scholars who are unable to physically attend the conference can still participate by submitting an article for publication. This allows them to contribute their research to the conference and share their findings with the academic community.

To participate in the conference, interested in Babur studies scholars need to follow the application process. They are required to send their article or scientific paper along with a filled application form via email to the provided address ([bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)). The application should include the participant's name, the title of their report for the conference, the text of the report, and the chosen form of participation (daytime or external).

It is important to note that the deadline for submission is August 20, 2023. After the submission, the organizing committee reserves the right to make technical edits to the materials if necessary. They also have the authority to decide whether to accept or reject an article for publication or inclusion in the conference program. In such cases, the committee may or may not provide feedback or explanations for their decision.

Selected articles or scientific paper will be published as a collection of materials of the international scientific-theoretical conference. At the end of the conference, participants will be presented with a set of conference materials and a certificate.

**To fill out the application form for the conference, please follow the provided procedure:**

Surname	
Name	
Middle name	
Address	
Academic degree	
Academic title	
Workplace	
Current position	
Form of participation (daytime,external)	
Scientific paper title	
Email address:	
Contact phone number	

To ensure proper submission of articles for the Babur studies conference, please adhere to the following guidelines:

**Length Requirement:** The length of the article should be a minimum of 8 pages, while scientific theses should be a minimum of 3 pages.

**Formatting:** The article should be in Doc format.

The text should be in the Latin script.

Use 1.5 line spacing.

Set margins to 15 mm on the right, 30 mm on the left, and 20 mm on the top and bottom.

Use Times New Roman font with a size of 14.

Citation Style: Follow the author-date system of The Chicago Manual of Style, 16th Edition for in-text citations and the bibliography.

**Title:**

The title of the article should not exceed 12 words.

Use capital letters for the title in the language in which the article was created, and provide an English translation as well.

**Annotation/Abstract:**

Include an annotation before the text of the article.

Provide the annotation in both Uzbek and English.

**Keywords:**

Include 5-7 keywords after the annotation.

**Author Information:**

One space below the article title, on the right side, provide the author's surname, first name, and patronymic name in bold letters.

On the subsequent lines, indicate the author's academic degree, title, organization name, and email address in italic letters.

**Reference and Bibliography:**

Use square brackets to indicate the source link in the order of the author's last name, year of publication, and page number.

Example: [Madraimov 2012, 56].

Include a list of references at the end of the article, arranged alphabetically based on the author's last name.

Adhering to these guidelines will ensure the proper formatting and citation style for your submission to the conference.

**NOTE**

**Zahiriddin Muhammad Babur, a renowned general from the esteemed lineage of the Timurid sultans, was not only a military leader but also a prolific writer in the Turkic language. Regrettably, even today, there are instances where the empire he established is inaccurately referred to by erroneous names such as Moghul Empire, leading to misinterpretations in research. The purpose of this conference is to rectify these misconceptions about Babur's character and achievements, and to restore historical accuracy. Consequently, we kindly request that all materials presented at the conference portray Babur's persona and the empire he founded as the Babur Empire, aligning with the true historical reality.**

**SAMPLE**

**“Baburnama” combines the author’s biography and epic image**

Normatov Alisher Haydarovich<sup>1\*</sup>

*Abstract*

***Abstract. Abstract.***

***Key words:* (5-7 words)**

---

<sup>1</sup>PhD, Associate Professor, Alisher Navo’i Tashkent State University of Uzbek Language and Literature. normatov\_a@gmail.com

### *Main text*

Main text. (pp. 8-10) Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. Main text. [Bobur 2018, 37]. Main text. Main text. Main text. Main text [Arat 1987, 58].

### **References:**

- Arat, Reşit Rahmeti. 1987. *Vekâyî: Bâbü'r'ün Hâtırâtı*. Ankara: Türk Tarih Kurumu Yayınları.
- Bilkan, Ali Fuat. 2002. “Divân ve Bâbü'r-nâme Işığında Bâbü'r'ün Hindistan Hayatı”. *Bilig* 1: 97-116.
- Zahiriddin Muhammad Bobur. 2018. *Boburnoma*. V.Rahmonov va K.Mullaxo‘jayeva tabdili. Toshkent: “O‘qituvchi” nashriyot-matbaa ijodiy uyi.
- Заҳириддин Муҳаммад Бобур энциклопедияси*. 2017. Тошкент: “Шарқ” НМАК.
- Қудратуллаев, Ҳасан. 2018. *Бобурнинг адабий-эстетик олами*. Тошкент: Ма’naviyat.

**Address:** 100100, Republic of Uzbekistan, Tashkent city, Yakkasaroy district, Yusuf Khos Hajib Street 103.

**For information, contact phone number: +998946979704**

**E-mail: [bobur540.2023@gmail.com](mailto:bobur540.2023@gmail.com)**